

# الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، 23 - 27 آذار/مارس 2024



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

A/148/2-P.1-rev

الجمعية العامة

24 آذار/مارس 2024

البند 2

## النظر في الطلبات الخاصة بإدراج

### بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة

طلب إدراج بند طارئ

في جدول أعمال الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

مقدم من قبل وفد جنوب إفريقيا بدعم من المجموعة العربية والمجموعة الإفريقية

في 22 آذار/مارس 2024، تلقت رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي من وفد جنوب إفريقيا بدعم من المجموعة العربية والمجموعة الإفريقية طلباً ووثائق مرفقة لإدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة الـ148، تحت عنوان:

"تعزيز الدراية بالتدابير المؤقتة ضد إسرائيل الصادرة عن محكمة العدل الدولية، في ما يتعلق بالفلسطينيين في غزة، والحاجة إلى اتخاذ إجراءات عاجلة بشأن الأزمة الإنسانية في غزة"

وسيجد المندوبون إلى الجمعية العامة الـ148 مرفقاً نص المراسلة لتقديم الطلب (ملحق رقم 1)، وكذلك مذكرة تفسيرية (ملحق رقم 2)، ومشروع قرار (ملحق رقم 3) تأييداً لذلك.

وسُيطلب من الجمعية العامة الـ148 أن تتخذ قراراً بشأن طلب وفد جنوب إفريقيا بدعم من المجموعة العربية والمجموعة الإفريقية، يوم الأحد، 24 آذار/مارس 2024.

بموجب أحكام القاعدة 11 (الفقرة 1) من قواعد الجمعية العامة، يجوز لأي عضو في الاتحاد البرلماني الدولي أن يطلب إدراج بند طارئ في جدول أعمال الجمعية العامة. ويجب أن يرفق هذا الطلب بمذكرة تفسيرية موجزة



ومشروع قرار يحدد بوضوح نطاق الموضوع الذي يتناوله الطلب. وتقوم الأمانة العامة للاتحاد البرلماني الدولي بإرسال الطلب وأي وثائق من هذا القبيل إلى جميع الأعضاء على الفور.

إضافة إلى ذلك، تنص القاعدة 11 (الفقرة 2) من قواعد الجمعية العامة على ما يلي:

(أ) يجب أن يتناول طلب إدراج بند طارئ حالة دولية هامة حدثت مؤخراً تستلزم اتخاذ إجراء عاجل من جانب المجتمع الدولي، والتي يكون من المناسب أن يعرب الاتحاد البرلماني الدولي عن رأيه وحشد الاستجابة البرلمانية. ولقبول مثل هذا الطلب ينبغي أن يحصل على ثلثي الأصوات المشاركة في التصويت؛

(ب) لا يجوز للجمعية العامة أن تدرج في جدول أعمالها سوى بند طارئ واحد، وفي حال حصول عدة طلبات على الأغلبية المطلوبة، يقبل الطلب الذي يحصل على أكبر عدد من الأصوات الإيجابية؛

(ج) يجوز لمقدمي طلبين أو أكثر لإدراج بند طارئ دمج مقترحاتهم لتقديمها في طلب واحد، شرط أن تتناول المقترحات الأساسية الموضوع نفسه؛

(د) لا يجوز أن يدرج في مشروع القرار، المتعلق بالبند الطارئ، موضوع مقترح بعد أن يسحبه مقدموه، أو إذا رفضته الجمعية العامة، ما لم ترد إشارة واضحة له في الطلب وفي عنوان الموضوع الذي اعتمده الجمعية العامة.



المراسلة الموجهة إلى رئيسة الاتحاد البرلماني الدولي  
من قبل وفد جنوب إفريقيا بدعم من المجموعة العربية والمجموعة الإفريقية

22 آذار/مارس 2024

معالي السيدة الرئيسة،

أقدم بموجب هذه الرسالة، بالنيابة عن وفد جنوب إفريقيا، مشروع البند الطارئ للجمعية العامة الـ148 المقرر عقدها في جنيف في الفترة من 23 إلى 27 آذار/مارس 2024.

ويقدم هذا البند باسم سعادة السيدة سيلفيا لوكاس، نائب رئيس المجلس الوطني للمقاطعات، المجلس الثاني لبرلمان جمهورية جنوب إفريقيا.

وعلى أمل أن يكون التقديم مناسباً.

وشكراً لكم.

وتفضلوا بقبول فائق الاحترام،

دوميساني جوب سيتهول

مدير قسم: العلاقات الدولية

وقسم بروتوكول البرلمان



تعزير الدراية بالتدابير المؤقتة ضد إسرائيل الصادرة عن محكمة العدل الدولية، في ما يتعلق  
بالفلسطينيين في غزة، والحاجة إلى اتخاذ إجراءات عاجلة بشأن الأزمة الإنسانية في غزة

**مذكورة تفسيرية مقدمة من قبل وفد جنوب إفريقيا بدعم من المجموعة العربية والمجموعة الإفريقية**

ندعو إلى حماية المدنيين في كل من دولة فلسطين وإسرائيل، وإيصال المساعدات الإنسانية إلى قطاع غزة من دون انقطاع.

وفي 6 آذار/مارس 2024، لاحظت محكمة العدل الدولية أن العملية العسكرية الإسرائيلية في غزة، دولة فلسطين، بعد هجوم حماس على إسرائيل في 7 تشرين الأول/أكتوبر 2023، أدت إلى العديد من الضحايا، والدمار الشامل للمنازل، وتشريد معظم السكان وأضرار جسيمة في البنية التحتية المدنية.

وتكشف الأرقام التي أفادت بها وكالات الأمم المتحدة من قطاع غزة عن مقتل حوالي 31184 فلسطينياً، وإصابة أكثر من 72000 شخص، وتدمير أو تضرر أكثر من 60٪ من الوحدات السكنية. تم تشريد ما يقرب من 1.7 مليون شخص داخلياً، وتكبد موظفو الأمم المتحدة والعاملون الصحيون وموظفو الدفاع المدني خسائر مدمرة. لقد حُرم سكان غزة من الضروريات الأساسية والرعاية الطبية والإمدادات الأساسية. ونحيط علماً بالبيانات التي أدلى بها مسؤولون بارزون في الأمم المتحدة ووكالاتها، بمن فيهم وكيل الأمين العام للأمم المتحدة للشؤون الإنسانية ومنسق الإغاثة في حالات الطوارئ ومنظمة الصحة العالمية، بشأن الوضع في شمال غزة الذي اعتبروه "غير صالح للسكن".

وعلاوة على ذلك، نشدد على التدابير المؤقتة الملزمة قانوناً التي أشارت إليها محكمة العدل الدولية ضد إسرائيل، بما في ذلك الامتناع عن القيام بأعمال بموجب اتفاقية الإبادة الجماعية، ومنع التحريض على الإبادة الجماعية والمعاقبة عليه، وضمنان تقديم المساعدة الإنسانية للمدنيين في غزة. والتدابير المؤقتة التي اتخذتها المحكمة، ولا

سيما في ما يتعلق بدخول المساعدات الإنسانية وشرط أن تقدم إسرائيل تقارير، توفر إطاراً حاسماً لمعالجة النزاع الإسرائيلي-الفلسطيني المعقد وضمان الامتثال للالتزامات القانونية الدولية.

وبالنظر إلى الحالة العاجلة في غزة، نحث الاتحاد البرلماني الدولي على النظر في اتخاذ قرار طارئ لاتخاذ موقف واضح في ظل هذه الظروف المؤلمة.

ويستند مشروع القرار المقترح إلى القوانين الدولية ذات الصلة، ووثائق الأمم المتحدة والاتحاد البرلماني الدولي، ويقدم تقييمات محايدة وتوصيات شاملة للبرلمانات والاتحاد البرلماني الدولي.

ويؤكد مشروع القرار على الحاجة الماسة إلى اتخاذ إجراءات فورية لمعالجة الأزمة الإنسانية الحادة في غزة، ويبرز ضرورة الدراية العالمية، ويشدد على الالتزام بالتدابير القانونية التي نصت عليها محكمة العدل الدولية. وباقتراح هذا القرار، نؤكد من جديد تفانينا في القانون الدولي والسلام والاستجابة الإنسانية وحماية حقوق المدنيين في المنطقة.



تعزيز الدراية بالتدابير المؤقتة ضد إسرائيل الصادرة عن محكمة العدل الدولية، في ما يتعلق بالفلسطينيين في غزة، والحاجة إلى اتخاذ إجراءات عاجلة بشأن الأزمة الإنسانية في غزة

**مشروع قرار مقدم من قبل وفد جنوب إفريقيا بدعم من المجموعة العربية والمجموعة الإفريقية**

إن الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي،

(1) إذ تستذكر جميع قرارات الأمم المتحدة ذات الصلة، ولا سيما قرار مجلس الأمن 2712 (2023)، الذي يطالب، في جملة أمور، (أ) الامتثال لجميع الأطراف لالتزاماتها بموجب القانون الدولي، ولا سيما في ما يتعلق بحماية المدنيين، (ب) الدعوة إلى وقفات وممرات إنسانية عاجلة ومطولة في جميع أنحاء قطاع غزة لتمكين وصول المساعدات الإنسانية من دون عوائق وبذل جهود الإنقاذ والإنعاش العاجلة؛ (ج) الدعوة إلى الإفراج الفوري وغير المشروط عن جميع الرهائن،

(2) وإذ تشير كذلك إلى قرارات الاتحاد البرلماني الدولي التالية، لا سيما تداعيات إعلان الإدارة الأمريكية حول القدس، وحقوق الشعب الفلسطيني فيها، وفقاً لميثاق الأمم المتحدة وللقرارات، الذي اعتمده الجمعية العامة الـ138 في آذار/مارس 2018، وإذكاء الوعي والدعوة إلى اتخاذ إجراءات بشأن الأزمات الإنسانية الخطيرة التي تؤثر على شعوب أفغانستان، والجمهورية العربية السورية، وأوكرانيا، والجمهورية اليمنية، وبلدان أخرى، وبشأن ضعف النساء والفتيات، الذي اعتمده الجمعية العامة الـ146 في آذار/مارس 2023،

(3) وإذ تكرر تأكيد التزام إسرائيل بالتقيد بالتدابير المؤقتة التي أشارت إليها محكمة العدل الدولية بشأن الفلسطينيين في غزة، بما في ذلك منع ارتكاب أعمال تدخل في نطاق المادة الثانية من اتفاقية الإبادة الجماعية، ومنع التحريض المباشر والعلني على الإبادة الجماعية والمعاقبة عليه، وضمان تقديم المساعدة الإنسانية للمدنيين في غزة،

(4) وإذ تؤكد من جديد أهمية أن تتصرف الأطراف الثالثة بصورة مستقلة وفورية لمنع الإبادة الجماعية التي ترتكبها إسرائيل وأن تضمن ألا تكون هي نفسها منتهكة لاتفاقية الإبادة الجماعية، بما في ذلك تقديم المساعدة



أو العون في ارتكاب الإبادة الجماعية، الذي يفرض التزاماً على جميع الدول بوقف تمويل وتسهيل الأعمال العسكرية الإسرائيلية، التي أشارت محكمة العدل الدولية إلى أنها إبادة جماعية محتملة،

(5) وإذ تعترف بأن محكمة العدل الدولية أكدت ولايتها القضائية على الحالة في دولة فلسطين، مما يمهّد الطريق لتحقيق العدالة لكل من ضحايا الجرائم الدولية الخطيرة من الإسرائيليين والفلسطينيين،

(6) وإذ تعرب عن بالغ القلق إزاء الحالة الإنسانية المتردية والسريعة التدهور في قطاع غزة وأثرها الخطير على السكان المدنيين، وإذ تشدد على الحاجة الملحة إلى إيصال المساعدات الإنسانية بشكل كامل وسريع وآمن ومن دون عوائق إلى قطاع غزة بأكمله وفي جميع أرجائه،

(7) وإذ تلاحظ التقارير المقلقة الواردة من قيادة الأمم المتحدة والمنظمات الإنسانية التي تؤكد من جديد قلقها الشديد إزاء الأثر غير المناسب للنزاع على حياة ورفاه الأطفال والنساء وغيرهم من المدنيين الذين يعيشون في أوضاع ضعيفة، وإذ تشدد بالتالي على ضرورة أن تسود المبادئ الإنسانية المتمثلة في الإنسانية والنزاهة والحياد والاستقلال،

(8) وإذ تشدد على التزام جميع الدول الأعضاء في الأمم المتحدة باحترام وحماية موظفي الإغاثة الإنسانية والموظفين الطبيين، وإذ تشيد بالجهود التي لا غنى عنها والمستمرة التي تبذلها الأمم المتحدة ووكالاتها المتخصصة وجميع العاملين في المجال الإنساني والطبي العاملين في قطاع غزة للتخفيف من أثر النزاع على المدنيين، وإذ تعرب عن تعازيها لجميع المدنيين، بمن فيهم الموظفون الإنسانيون والعاملون في المجال الطبي، الذين قتلوا خلال هذا النزاع،

(9) وإذ تشدد على ضرورة أن تتخذ جميع أطراف النزاع الخطوات المناسبة لضمان سلامة وأمن موظفي الأمم المتحدة والأفراد المرتبطين بها، وموظفي وكالاتها المتخصصة، وجميع الموظفين الآخرين العاملين في أنشطة الإغاثة الإنسانية، تماشياً مع القانون الدولي الإنساني، ومن دون المساس بحرية تنقلهم ووصولهم، ومن دون إعاقة جهود الإغاثة التي يبذلونها بأي شكل من الأشكال،



(10) و/ذ تعترف بالدور المحوري الذي يمكن أن يؤديه الاتحاد البرلماني الدولي في دعم الجهود الدبلوماسية وتشجيع الحوار لحل النزاع بين دولة فلسطين وإسرائيل، و/ذ تشجع المنظمة على مواصلة جهودها لتعزيز التفاهم المتبادل والثقة والحلول السلمية،

1. تحث جميع البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي على أن تعمل بنشاط على تعزيز الدراية بالتدابير المؤقتة التي أشارت إليها محكمة العدل الدولية في ما يتعلق بإسرائيل، في ما يخص الفلسطينيين في غزة، وأن تدعو إلى تنفيذها؛
2. تشدد على أهمية تقديم المعونة الإنسانية العاجلة والدعم إلى السكان المدنيين في غزة، وتدعو إلى إيصال المساعدات الإنسانية فوراً ومن دون عوائق إلى قطاع غزة بأكمله وفي جميع أرجائه؛
3. تشجع البرلمانات على ضمان عدم انتهاك حكوماتها لاتفاقية الإبادة الجماعية، بوسائل منها تقديم المساعدة أو العون في ارتكاب أعمال الإبادة الجماعية، واتخاذ أي تدابير تشريعية ودبلوماسية ضرورية لمنع وحظر أي أعمال يمكن أن تساهم في هذه الانتهاكات؛
4. تدعو الأمم المتحدة والمجتمع الدولي إلى وضع خارطة طريق شاملة لتسهيل الحوار والمفاوضات الرامية إلى التوصل إلى حل سلمي للنزاع في المنطقة، وضمان حماية المدنيين، ولا سيما الأطفال والنساء؛
5. تشجع البرلمانات على المشاركة بنشاط في دعم الجهود الرامية إلى اتخاذ مبادرة متعددة الأطراف للتوصل إلى حل قائم على حل الدولتين على أساس حدود العام 1967، وحث حكوماتها على الاعتراف بدولة فلسطين على أساس حدود العام 1967، وعاصمتها القدس الشرقية، وفقاً لقرارات الأمم المتحدة؛
6. تشجع كذلك البرلمانات على التعاون مع حكوماتها لدعم وكالة الأمم المتحدة لإغاثة وتشغيل اللاجئين الفلسطينيين في الشرق الأدنى (الأونروا) في تنفيذ برامج المعونة لإغاثة اللاجئين الفلسطينيين، تماشياً مع قرار الجمعية العامة للأمم المتحدة 302 (4) المؤرخ كانون الأول/ديسمبر 1949؛
7. تدعو الاتحاد البرلماني الدولي إلى اتخاذ خطوات استباقية لتيسير الحوار والتعاون والمصالحة بين البرلمانيين من إسرائيل ودولة فلسطين، بهدف تعزيز التفاهم المتبادل وبناء الثقة وتعزيز الحلول السلمية للنزاع المستمر؛
8. تقر وترحب بالاقترح الذي قدمته اللجنة الدائمة لشؤون الأمم المتحدة بشأن إصلاح مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة، وبالتالي الشروع في إجراءات برلمانية محتملة تهدف إلى المضي قدماً بالنقاشات بشأن الإصلاح لزيادة فعالية مجلس الأمن في التصدي للتحديات الراهنة، بما في ذلك النزاع المستمر بين دولة فلسطين وإسرائيل، حيث ظل هذا النزاع باستمرار على جدول أعمال الأمم المتحدة على مدار الـ 76 عاماً الماضية من دون حل.





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 148th IPU Assembly

## Geneva, 23–27 March 2024

Assembly  
Item 2

A/148/2-P.1-rev  
24 March 2024

## Consideration of requests for the inclusion of an emergency item in the Assembly agenda

### **Request for the inclusion of an emergency item in the agenda of the 148th Assembly of the Inter-Parliamentary Union submitted by the delegation of South Africa, with the support of the Arab Group and the African Group**

On 22 March 2024, the IPU President received from the delegation of South Africa with the support of the Arab Group and the African Group a request and accompanying documents for the inclusion in the agenda of the 148th Assembly of an emergency item entitled:

“Raising awareness of the International Court of Justice provisional measures for Israel in relation to Palestinians in Gaza, and of the need for urgent action on the humanitarian crisis in Gaza”.

Delegates to the 148th Assembly will find attached the text of the communication submitting the request ([Annex I](#)), as well as an explanatory memorandum ([Annex II](#)) and a draft resolution ([Annex III](#)) in support thereof.

The 148th Assembly will be required to take a decision on the request of the delegation of South Africa, with the support of the Arab Group and the African Group on Sunday, 24 March 2024.

Under the terms of Assembly Rule 11.1, any Member of the IPU may request the inclusion of an emergency item in the Assembly agenda. Such a request must be accompanied by a brief explanatory memorandum and a draft resolution, which clearly define the scope of the subject covered by the request. The IPU Secretariat shall communicate the request and any such documents immediately to all Members.

Furthermore, Assembly Rule 11.2 stipulates that:

- (a) A request for the inclusion of an emergency item must relate to a recent major situation of international concern on which urgent action by the international community is required and on which it is appropriate for the IPU to express its opinion and mobilize a parliamentary response. Such a request must receive a two-thirds majority of the votes cast in order to be accepted.
- (b) The Assembly may place only one emergency item on its agenda. Should several requests obtain the requisite majority, the one having received the largest number of positive votes shall be accepted.
- (c) The authors of two or more requests for the inclusion of an emergency item may combine their proposals to present a joint one, provided that each of the original proposals relates to the same subject.
- (d) The subject of a proposal that has been withdrawn by its authors or rejected by the Assembly cannot be included in the draft resolution submitted on the emergency item, unless it is clearly referred to in the request and title of the subject adopted by the Assembly.

# E

#IPU148

**COMMUNICATION ADDRESSED TO THE IPU PRESIDENT BY  
THE DELEGATION OF SOUTH AFRICA, WITH THE SUPPORT  
OF THE ARAB GROUP AND THE AFRICAN GROUP**

22 March 2024

Dear Madam President,

I hereby submit on behalf of the South African delegation the draft emergency item for the 148th Assembly to be held in Geneva from the 23-27 March 2024.

The item is submitted in the name of Hon. Sylvia Lucas, the Deputy Chairperson of National Council of Provinces, the Second House of Parliament of the Republic of South Africa.

Hoping that the submission is in order.

Thank you.

Yours sincerely,

Dumisani JOB SITHOLE  
Division Manager: International Relations and  
Protocol Division of Parliament

**RAISING AWARENESS OF THE INTERNATIONAL COURT OF JUSTICE PROVISIONAL MEASURES FOR ISRAEL IN RELATION TO PALESTINIANS IN GAZA, AND OF THE NEED FOR URGENT ACTION ON THE HUMANITARIAN CRISIS IN GAZA**

***Explanatory memorandum submitted by the delegation of South Africa, with the support of the Arab Group and the African Group***

We advocate for the protection of civilians in both Palestine and Israel and the uninterrupted delivery of humanitarian assistance in the Gaza Strip.

On 6 March 2024, the International Court of Justice (ICJ) noted that the Israeli military operation in Gaza, Palestine, subsequent to the Hamas attack on Israel on 7 October 2023, had led to numerous casualties, the extensive destruction of homes, the displacement of most of the population and severe damage to civilian infrastructure.

The United Nations agencies' reported figures from the Gaza Strip reveal that approximately 31,184 Palestinians have been killed, over 72,000 individuals have been injured, and more than 60% of housing units have been destroyed or damaged. Approximately 1.7 million people have been internally displaced, and devastating losses have been suffered by UN staff, health workers, and civil defence personnel. The people in Gaza have been deprived of basic necessities, medical care and essential supplies. We take note of statements made by prominent UN officials and agencies, including the United Nations Under-Secretary-General for Humanitarian Affairs and Emergency Relief Coordinator and the World Health Organization, regarding the situation in north Gaza that they have deemed "uninhabitable".

Furthermore, we emphasize the legally binding provisional measures indicated by the ICJ against Israel, including refraining from acts under the Genocide Convention, preventing and punishing incitement to genocide, and ensuring the provision of humanitarian assistance to civilians in Gaza. The Court's provisional measures, notably regarding the entry of humanitarian aid and a requirement for Israel to report back, offer a critical framework for addressing the complex Israel-Palestine conflict and ensuring compliance with international legal obligations.

Given the urgent situation in Gaza, we urge consideration of an emergency resolution by the IPU to take a clear stance in these distressing circumstances.

The draft resolution proposed is built upon relevant international laws, UN and IPU documents, and offers impartial assessments and comprehensive recommendations for parliaments and the IPU.

The draft resolution underscores the imperative need for immediate action to address the dire humanitarian crisis in Gaza, highlights the necessity for global awareness, and emphasizes adherence to the legal measures stipulated by the ICJ. By proposing this resolution, we reaffirm our dedication to international law, peace, the humanitarian response and the protection of civilian rights in the region.

**RAISING AWARENESS OF THE INTERNATIONAL COURT OF JUSTICE PROVISIONAL MEASURES FOR ISRAEL IN RELATION TO PALESTINIANS IN GAZA, AND OF THE NEED FOR URGENT ACTION ON THE HUMANITARIAN CRISIS IN GAZA**

***Draft resolution submitted by the delegation of SOUTH AFRICA, with the support of the ARAB GROUP and the AFRICAN GROUP***

The 148th Assembly of the Inter-Parliamentary Union,

- (1) *Recalling* all relevant United Nations (UN) resolutions, particularly Security Council resolution 2712 (2023), which, inter alia, (a) demands that all parties comply with their obligations under international law, notably with regard to the protection of civilians, (b) calls for urgent and extended humanitarian pauses and corridors throughout the Gaza Strip to enable unhindered humanitarian access and urgent rescue and recovery efforts, and (c) calls for the immediate and unconditional release of all hostages,
- (2) *Recalling further* the following IPU resolutions, namely *The consequences of the US declaration on Jerusalem and the rights of the Palestinian people in Jerusalem in the light of the UN Charter and resolutions*, adopted at the 138th Assembly in March 2018 and *Raising awareness and calling for action on the serious humanitarian crises affecting the peoples of Afghanistan, the Syrian Arab Republic, Ukraine, Yemen and other countries, and on the particular vulnerability of women and girls*, adopted at the 146th Assembly in March 2023,
- (3) *Reiterating* Israel's obligation to adhere to the provisional measures indicated by the International Court of Justice (ICJ) concerning Palestinians in Gaza, including to prevent the commission of acts within the scope of Article II of the Genocide Convention, preventing and punishing direct and public incitement to genocide, and ensuring the provision of humanitarian assistance to civilians in Gaza,
- (4) *Reaffirming* the importance for third parties to act independently and immediately to prevent genocide by Israel and to ensure that they are not themselves in violation of the Genocide Convention, including by aiding or assisting in the commission of genocide, which imposes an obligation on all States to cease funding and facilitating Israel's military actions, which the ICJ has indicated to be plausibly genocidal,
- (5) *Acknowledging* that the ICJ confirmed its jurisdiction over the situation in Palestine, paving the way for justice for both Israeli and Palestinian victims of serious international crimes,
- (6) *Expressing deep concern* at the dire and rapidly deteriorating humanitarian situation in the Gaza Strip and its grave impact on the civilian population, and *underlining* the urgent need for full, rapid, safe and unhindered humanitarian access into and throughout the entire Gaza Strip,
- (7) *Noting* the disturbing reports from the leadership of the UN and humanitarian organizations reaffirming their strong concern for the disproportionate impact of the conflict on the lives and well-being of children, women and other civilians in vulnerable situations, and thus emphasizing the need for the humanitarian principles of humanity, impartiality, neutrality and independence to prevail,
- (8) *Stressing* the obligation of all UN Member States to respect and protect humanitarian relief and medical personnel, *commending* the indispensable and ongoing efforts of the UN, its specialized agencies and all other humanitarian and medical personnel active in the Gaza Strip to alleviate the impact of the conflict on civilians, and *expressing* condolences for all civilians, including humanitarian and medical personnel, killed during this conflict,
- (9) *Emphasizing* the need for all parties to the conflict to take appropriate steps in ensuring the safety and security of UN and associated personnel, the personnel of its specialized agencies, and all other personnel engaged in humanitarian relief activities, consistent with international humanitarian law, without prejudice to their freedom of movement and access, and without in any way hindering their relief efforts,

(10) *Acknowledging* the pivotal role that the IPU can play in supporting diplomatic efforts and fostering dialogue to resolve the conflict between Palestine and Israel, and *encouraging* the Organization to continue its efforts in promoting mutual understanding, trust and peaceful resolutions,

1. *Urges* all Member Parliaments of the IPU to actively raise awareness about the provisional measures indicated by the ICJ pertaining to Israel, in relation to Palestinians in Gaza, and to advocate for their implementation;
2. *Emphasizes* the importance of providing urgent humanitarian aid and support to the civilian population in Gaza and *calls for* immediate and unhindered humanitarian access and relief into and throughout the entire Gaza Strip;
3. *Encourages* parliaments to ensure that their respective governments are not in violation of the Genocide Convention, including by aiding or assisting in the commission of acts of genocide, and to take any necessary legislative and diplomatic measures to prevent and prohibit any actions that could contribute to such violations;
4. *Calls upon* the UN and the international community to establish an inclusive roadmap to facilitate dialogue and negotiations aimed at achieving a peaceful resolution to the conflict in the region, and to ensure the protection of civilians, particularly children and women;
5. *Encourages* parliaments to be actively involved in supporting efforts towards a multilateral initiative to achieve the existence of a two-State solution based on the 1967 borders, and to urge their respective governments to recognize the State of Palestine on the basis of the 1967 borders, with East Jerusalem as its capital, in accordance with UN resolutions;
6. *Further encourages* parliaments to collaborate with their governments to support the United Nations Relief and Works Agency for Palestine Refugees in the Near East (UNRWA) in executing aid programmes for the relief of Palestinian refugees, in line with UN General Assembly Resolution 302 (IV) of December 1949;
7. *Calls on* the IPU to take proactive steps in facilitating dialogue, cooperation and reconciliation between parliamentarians from Israel and Palestine, with the aim of fostering mutual understanding, building trust and promoting peaceful resolutions to the ongoing conflict;
8. *Acknowledges* and *welcomes* the motion put forth by the Standing Committee on United Nations Affairs on reform of the United Nations Security Council, thereby initiating potential parliamentary action aimed at advancing discussions on reform to increase the Security Council's efficacy in addressing current challenges, including the ongoing conflict between Palestine and Israel, as this conflict has persistently remained on the UN agenda for the past 76 years without a resolution.